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Зноў вуліцы цэнтральныя

У цесным пакойчыку панскім,
Дзе дух заскаруз,
Куды нават сонца 
Заглянуць ня мае нагоды,
Дзе роднага слова ніколі
Ня чуў беларус,
Чыноўнікі ў шэрых сурдутах
Судзілі свабоду.

Маўляў, не свабода яна,
А цяжкое ярмо.
Карысьці няма ад яе
Аніякай народу.
Каб ведалі ўсе чыя праўда -- 
Ўжо мы ёй дамо!
Надзець кайданкі, 
Не было ад яе каб смуроду!

Свабода ўсьміхалася,
Плыў ад яе вольны дух.
Глядзела яна, 
Як бясьсільна шалеюць сурдуты.
Вякамі сыноў яе лепшых
На плаху вядуць,    
Але не сышоў зь іх ніводзін
Са сьцежкі пакутнай.

Ня сыдзе і гэты.
Няхай зазьвіняць кайданы,
Няхай зноў на золку
Абмыюцца травы сьлязамі –
Ды зноў хоць на крок,
Ды наблізіцца дзень без маны,
Той дзень, калі лёс беларусы 
Свой вырашаць самі.

15.04.2010

Судзілі свабоду

Незалежная прэса і тэлека-
нал БелСат цягам апошніх 
месяцаў асвятлялі па-

дарожжа Прэзідэнта РБ і ягонага 
найбліжэйшага атачэння ў Аўстрыю 
ў 2002-м годзе. Каб арганізаваць тое 
падарожжа, аўстрыйскі бок пайшоў 
на відавочныя махінацыі. І вось за-
раз адзін з аўстрыйскіх журналістаў 
праводзіць расследванне таго ваяжу. 
Ён сабраў бясспрэчныя доказы таго, 
што гэты “візіт” сапраўды меў месца. 
Прычым у той час, калі упамянутыя 
персоны не маглі афіцыйна наведаць 
Заходнюю Эўропу, бо ўезд туды ім быў 
забаронены. 

Журналіст сабраў чэкі і квітанцыі, 
якія распавядаюць пра ўсю гісторыю 
шыкоўнага падарожжа, за якое было 
заплачана 200 000 эўра. Гэта і аплата 
гатэльных нумароў, і пракат горных 
лыжаў, і арэнда горных бунгала і г.д. 
Асабліва ўражвае колькасць выпітых 
спіртовых напояў. Толькі за адзін дзень 
16 сакавіка 2002 г было замоўлена 70 
бутэлек! Ёсць і ўласнаручны запіс бе-
ларускага прэзідэнта ў кнізе падзяк у 
адным з кафэ за вельмі смачны пача-
стунак.

Адпачынак доўжыўся 14 дзён. Разам 
з прэзідэнтам гулялі Ірына Абельская( 
маці Колі, якога тады яшчэ не было 
на свеце), Наталля Пяткевіч, абодва 
старэйшыя сыны, Уладзімір Канаплёў, 
Уладзімір Макей і іншая світа, усяго 18 
высокапастаўленых асобаў.

Якім жа інтарэсам кіраваўся 
аўстрыйскі бок, запрасіўшы кіраўніка 
РБ на неафіцыйны адпачынак? Зра-
зумела, што дарагога госця частавалі 
не за прыгожую ўсмешку. Афіцыйнае 
запрашэнне А.Лукашэнку было дасла-
на на імя тагачаснага прэзідэнта НАК 
Аўстрыі Леа Вальнэра, які адначасова 
з’яўляецца суўладальнікам буйной 
сеткі казіно Casinos Austria. Несум-
ненна, беларускі бок здагадваўся пра 
тое, што спадар Вальнэр зацікаўлены, 
каб пашырыць свой бізнес на Бела-
русь. А аплацілі адпачынак дарагога 
госця праз сакрэтны рахунак, у абы-
ход аўстрыйскіх законаў, праз тое ж 
казіно.

Л.Паўлава, 
па матэрыялах газеты 

“Наша ніва”.

Дэпутаты раённага са-
вета 26-га склікання 
правялі ўстаноўчую 

сесію. На ёй пры амаль 
поўным аднадушшы (адзін 
голас супраць) старшынёй 
раённага савета быў абраны 
Генадзь Шведаў – цяпер ужо 
былы кіроўца ідэалагічнага 
аддзелу райвыканкаму. Што 
ж, калі ўлічыць, што амаль усе 
дэпутаты былі не абраны, а 
прызначаны, то гэта лагічны 
вынік той палітыкі, якая 
праводзіцца як у нашым раё-
не, так і цалкам у рэспубліцы 
Беларусь. Гэта сведчыць, 
што ніякай змены курсу 
праводзімай у нас палітыкі 

не намячаецца. Хто быў сыты, 
той і застанецца сытым, а хто 
недаядаў, той мусіць і далей 
сядзець на дыеце. 

Такая палітыка больш 
чым небяспечная. Бо адрыў 
чыноўніцкай зарплаты ад 
заробкаў радавых грамадзян 
відавочны. Ён усё расце і рас-
це. Няхай тое ўсё камуфлю-
ецца ідэалогіяй, але той ка-
муфляж ужо прыёўся многім. 
Шыла ў мяшку не стоіш. Народ 
усё больш разумее, што яго 
абкрадваюць, дураць, лічаць 
за другасортны прадукт і свя-
дома заганяюць у п’янае ярмо. 
Жменьцы чыноўнікаў і іхнім 
набліжаным сёння дазволена 

вызначаць, як гаспадарыць у 
раёне. І трэба разумець, што 
сябе яны не крыўдзяць. 

Па сутнасці райвыканкам і 
“народныя” абраннікі сёння 
з’яўляюцца адной камандай, 
якая дзьме ў адну дуду. Вя-
домы і аўтар мелодыі, якая 
выконваецца. Вядома і тое, 
што большасць нотаў той 
мелодыі фальшывая. І самі 
выканаўцы тое ведаюць не 
горш, чым нашы грамадзяне. 
Але гульня ў тэатр працягва-
ецца. Набліжаецца развязка. 
А што будзе далей – пажывём 
-пабачым.

М.Васільеў. 

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	рэдакцыі	аб	гэтым	
–	зрабіце	бесплатную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	 абвесткі	 запоўніце	
купон	або	патэлефануйце	ў	рэ-
дакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	 па	 абароне	 права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	 да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

Канец траўня запомніцца жыха-
рам райцэнтра тым, што на адной з 
галоўных вуліц Бешанковіч – вуліцы 
Свабоды - пачалі мяняць бардзюры. 
Старыя ўздзіраюцца, ставяцца тар-
чма, каб потым не было праблем з іх 
механізаванай пагрузкай. Услед кладуц-
ца новенькія, мясцовай вытворчасці, 
яшчэ недасохлыя. Хацелася б, каб 
услед за тым паклалі і новае пакрыццё 
на ходнікі. Бо старое па абодвух баках 
вуліцы выбілася да такой ступені, што 
пасля добрага дажджу, каб абысці лу-
жыны, па ходніку прыходзіцца скакаць 
не горш за зайца. 

Але мне здаецца, што работа па ра-
монту ходнікаў у Бешанковічах вядзец-
ца хаатычна, аўральна, бяспланава. Новыя 
ходнікі пакрываюцца гарбатым асфальтам, 
які праз 3-5 гадоў прыйдзе ў поўную нягод-
насць, і яго прыйдзецца бясконца раманта-
ваць, каб урэшце замяніць на брукаванку. 

А дзесяткі перыферычных вуліц ніяк 
не могуць дачакацца, калі сённяшнія 
“гаспадары”раёна знойдуць сродкі на іх 
дабраўпарадкаванне. Людзі, якія тут жы-
вуць, не ведаюць, калі ж ім выпадзе шчас-
це прайсціся па новых ходніках. Яны так 
стаміліся усё сваё жыццё мясіць бруд з 
лужынамі. 

“Крывінка” прапануе:
1. Стварыць раённую праграму “Ходнік”, 

у якой будзе дакладна пазначана, калі якая 
вуліца горада набудзе новыя ходнікі.

2. Будаўніцтва новых ходнікаў  трэба за-
вяршыць за 5-7 гадоў. Каб выканаць такую 
праграму, трэба папрацаваць напружана. 
Працягласць вуліц, якім патрэбны ходнікі, 
складае ў горадзе не менш 25-ці км. То бок, 
ходнікаў патрэбна ўдвая больш, каля 50-ці 
км. Значыць, штогод трэба будаваць каля 7 
-10 км.

3. Новыя ходнікі трэба рабіць не так, як тое 
робіцца сёння. Яны мусяць быць двухпалос-
ныя, для пешаходаў і для веласіпедыстаў. 
Варта наведаць любую еўрапейскую краіну, 
каб упэўніцца, што тое зручна і бяспечна.

4. Для фінансавання праграмы патрэб-
на стварыць спецыяльны фонд. Яго можна 
папаўняць як за кошт рэсурсаў выдзяляе-
мых на  “аграгарадкі”, так і з бюджэту рай-
выканкаму. Першым крокам напаўнення 
фонду пад праграму “Ходнік” могуць стаць 
грошы, якія вызваляцца ад разавага скара-
чэння колькасці чыноўнікаў РВК на 25-30%. 
Некаторыя ж аддзелы, такія, як ідэалагічны, 
з-за ягонай абсалютнай непатрэбнасці мож-
на скараціць поўнасцю. 

5. Варта праводзіць спецыяльныя 
суботнікі, грошы з якіх паступяць у той жа 
фонд. Можна выпусціць і мясцовую лата-
рэю.

Толькі тая ўлада заслугоўвае павагі, якая 
ставіць амбітныя задачы і выконвае іх. 
Нельга нажывацца за кошт народа і амаль 
нічога пры гэтым не рабіць.

Г.Станкевіч.
На	здымку: так выглядае ходнік па вуліцы 

Свабоды пасля дажджу.

ІГРА ПА ФАЛЬШЫВЫХ НОТАХ

Злёт выпускнікоў
28-га мая адбыўся 

злёт бешанковіцкіх 
а д з і н а ц ц а ц і к л а с н і к а ў . 
Выпускнікоў звязлі аўтобусамі ў 
Вярхоўе, у мясцовы Дом культу-
ры. Тут цягам двух гадзін адбыва-
лася “свята” – віншаванні і песні. 
Яно і няхай сабе весяліліся, але ж 
уся праграма вялася па-расейску. 
Аніводнага выступу і аніводнае 
песні на роднай мове не было. 
Адзіным, што прагучала на род-
най мове за час злёту, былоў 
выступе намесніцы дырэктара 
Ульскага СПТУ Смаляк Т.У. Яна 

працытавала чатырохрадкоўе 
Р.Барадуліна: “Трэба дома бываць 
часцей ...”

Вось такое свята арганізавалі 
выпускнікам аддзелы культу-
ры і адукацыі РВК. Вось так у 
нас выконваецца Закон аб мо-
вах, які сведчыць аб раўнапраўі 
роднай мовы і расейскай. Вось 
такое пакаленне выхавалі ў нас 
– ніводнага роднага слоўца за 
дзве гадзіны з вуснаў вучняў не 
прагучала.

А пазней, праз некалькі гадоў 
нам зноў будуць даводзіць з 

высокіх трыбунаў пра п’янства, 
рост злачыннасці, адсутнасць 
патрыятызму сярод моладзі і г. д. 
Адкуль жа ўзяцца таму патрыя-
тызму, калі пра любоў да Радзімы 
вучняў навучылі казаць толькі па-
расейску. Калі ў пашане расейскі 
мат-перамат, а беларускае слова 
начуе на задворках. Калі нават 
настаўнікі з цяжкасцю звязваюць 
на роднай мове пару слоў. 

Шаноўныя, пра вывучэнне якіх 
замежных моваў вы кажаце, калі 
родная мова ў такім занядбаным 
стане і ніводная арганізацыя 

нават не спрабуе неяк змяніць 
становішча. 

Якім крывадушшам трэба вало-
даць сучаснай уладзе, каб выда-
ваць нейкія свае патугі за клопат 
аб падрастаючым пакаленні, за 
прывіццё яму элементаў культу-
ры, за выхаванне ў духу патрыя-
тызма. 

Навошта ж скардзіцца на жыц-
цё? Сапраўды, маем тое, што 
заслугоўваем. 

Г.Станкевіч.



2 сТАР.

Зноў і зноў “Крывінка” звяртаец-
ца да праблемы малых прыпынкаў 
у Бешанковічах. Здаецца, нікога 
ў раёне гэтая праблема больш 
не турбуе. Ні гарадскую ўладу, ні 
РВК, ні камунгас. Тым не менш. ад 
таго, што праблема замоўчваецца, 
нікому лягчэй не становіцца. А каб 
тую праблему вырашыць патрэбна 
зусім няшмат: дзень працы адной 
брыгады каля грамадскай устано-
вы, напрыклад, каля дзіцячага сад-
ка па вуліцы імя Валадарскага. 

Папярэдне патрэбна падрыхта-
ваць пляцоўку – размеціць межы 
будучага прыпынку. Ён павінен 

быць не задужа малым, дазваляць 
адначасоваму знаходжанню 5-7-мі 
аўтамабіляў. Магчыма, дзеля гэтага 
неабходна крыху змясціць ходнік. 
Патрэбная ж шырыня вуліцы па 
Валадарскага маецца ў наяўнасці. 
Справа застаецца за малым: адшу-
каць дзве-тры машыны асфальту 
ды паўсотні бардзюрных камянёў.
То бок па вялікаму рахунку на ўсю 
справу неабходна выдаткаваць 
каля 10 мільёнаў рублёў. 

Пакуль што, для таго, каб пры-
паркаваць машыну ва ўказаным 
месцы, неабходна некалькі разоў 
парушыць правілы дарожнага руху. 

Акрамя таго, стварыць небяспеку 
не толькі праязджаючым аўта, але 
і асабістаму дзіцяці. 

Завітайце да садка без чвэрці 
восем раніцы ці каля пяці вечара і 
вам усё стане зразумелым. А вось 
дзіўныя паводзіны мясцовай ула-
ды, якая чакае-недачакаецца няш-
часнага выпадку ў месцы пасадкі-
высадкі пасажыраў, зразумець 
немагчыма. 

Г.Мікалаеў. 
На	 здымку: звычайная з’ява 

каля садка па Валадарскага, калі 
машыны паркуюцца проста на 
ходніку.  
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ЗНішчыЛі 
ябЛыНі

З савецкіх часоў вядо-
ма, колькі сродкаў убухалі 
кіроўцы савецкай краіны 
ў “развіццё” сельскай 
гаспадаркі. Усімі спосабамі 
яны імкнуліся “дагнаць і пе-
рагнаць Амерыку”. Кіраўнікам 
асабліва падабалася стварэн-
не рознага кшталту праграм. 
Але ад тых праграм коль-
касць мяса і малака на стале 
простага грамадзяніна не 
павялічвалася. Сапраўднай 
каўбасы можна было купіць 
хіба што ў стольным горад-
зе. Усе тыя праграмы, сярод 

якіх была і меліяратыўная, 
бясслаўна канулі ў Лету. 

Здавалася б, на бяс-
цэнным вопыце тых часоў 
можна вучыцца і вучыц-
ца, каб не паўтараць тыя 
памылкі. Але сённяшнія 
лёзунгі беларускага кіраўніка 
вельмі ўжо нагадваюць 
нядаўнія камуністычныя. 
І не толькі лёзунгі: буду-
юцца “аграгарадкі”, скрозь 
“працвітаюць” калгасы. 
Праўда, іхнія эканамічныя 
паказчыкі не вельмі па-
добныя на перадавыя. Але 

прычынамі занядбання сель-
скай гаспадаркі аб’яўляюцца 
не састарэлыя формы гаспа-
дарання, якія тармозяць пра-
дукцыйнасць працы, а... неда-
хоп меліяратыўных плошчаў. 
Маўляў, увядзём тысячу-
другую га ў эксплуатацыю, 
і нашы калгасы ўстануць на 
ногі.  

Увогуле, вялікая коль-
касць зямель ў Беларусі 
пераўвільготненая. Іншая 
справа, што на тых землях 
добрыя ўраджаі можа да-
ваць толькі трава. Але кожны 

лапік такой зямлі патрабуе 
індывідуальнага падыходу, та-
кога чужога калгаснай сістэме 
з яе размахам і разгонам. А 
таму прамеліярыраванная 
зямля праз 10 -20 гадоў па-
спяхова зарастае наноў, а 
мільёны рублёў, закопаныя 
на кожным гектары, застаюц-
ца беспаваротна страчаныя. 
Аб’екты меліярацыі ўрачыста 
ўводзяцца ў эксплуатацыю, 
каб праз нейкі час паступова 
з яе выйсці. 

Не меліярацыя вы-
ратуе Беларусь, а замена 

сённяшніх форм гаспадаран-
ня на разумныя, выйсце на 
шлях, якім ідзе ўвесь свет. 3 
% нямцкіх фермераў корміць 
усю Нямеччыну, ды яшчэ ім 
абмяжоўваюць вытворчасць, 
даводзячы квоты. Мы ж 
захоўваем калгасы, дзе пра-
цуе больш 15 % беларусаў. 
Маўляў, куды ж ім дзецца, 
калі нехта іншы накорміць 
краіну. Тады сённяшнія кал-
гасныя п’янтосы пойдуць 
красці і бадзяцца. Створыц-
ца сацыяльнае напружанне. 
Але гэты кантынгент і так 

з’яўляецца мінай запаволе-
нага дзеяння, па сутнасці 
рабамі, якія працуюць за 
прапітае ці ўкрадзенае. Ён 
стварае вялізныя прабле-
мы праваахоўным органам 
і з’яўляецца негатыўнай 
рэкламай для моладзі. Але 
тое, падобна, нікога па-
куль не хвалюе. Пакуль што 
аб’яўляецца, што мы ідзём 
адзіна правільным шляхам. А 
меліярацыя на гэтым шляху – 
надзейнае месца для закоп-
вання гіганцкіх сродкаў.   

Г.Станкевіч.

МЕЛІЯРАЦЫЯ, ЯК сАМЫ НАдЗЕЙНЫ сПОсАБ ЗАКОПВАННЯ ГРОШАЙ

ГАдАВАЛІ МЫ БЫКА...
Напрыканцы мінулага года 

“Крывінка” распавядала аб тым, 
што Віцебскі мясакамбінат свядома 
не рэкламуе цэны на быкоў мясной 
пароды. Калі Вы патэлефануеце 
туды, то ў Вас ніхто не пацікавіцца, 
якой пароды Ваш бык, мясной ці 
звычайнай. Больш таго, калі на-
ват Вы прывязеце свайго гадаван-
ца на бойню з усімі адпаведнымі 
паперамі, Вам прыйдзецца вытры-
маць цэлую вайну, каб не страціць 
свае ж грошы.

Вось зусім свежы аповед, які 
расказаў мне настаўнік адной 
школы з нашага раёна, які вазіў 
свайго мяснога бычка на той жа 
камбінат. Спачатку гаспадару бычка 
прыйшлося добра-такі пахадзіць, 
збіраючы неабходныя паперы. Але 
з мясакамбіната яму паведамілі, 
што за бычка заплацяць толькі за 

жывую вагу, а не па выхаду мяса. А 
гэта страта каля 200-300 000 рублёў.
Прыйшлося заручыцца падтрымкай 
старшыні мясцовага калгаса. Бо за 
калгасную прадукцыю мясакамбінат 
чамусьці плаціў па выхаду мяса. 
Тэлефанавалі наўпрост дырэктару 
мясакамбіната, які запэўніў, што ўсе 
праблемы будуць вырашаны, а за 
бычка заплацяць напоўніцу. 

Калі ж бык быў ужо ў забойным 
цэху, выяснілася, што плаціць па 
выхаду мяса ніхто не збіраецца. 
Прыйшлося ісці да дырэктара, яко-
га, вядома, на месцы не аказалася. 
Галоўны ж бухгалтар даваць адпа-
веднае распараджэнне наадрэз 
адмаўлялася. Бедны настаўнік быў 
ужо на мяжы адчаю. Ён расказваў, 
што хацеў ужо плюнуць на тыя няш-
часныя грошы, каб толькі спыніць 
здзекі над самім сабой. Але ўсё ж 

настаяў на тым, каб бухгалтар вы-
дала яму паперку, што камбінат 
адмаўляецца прынімаць бычка па 
выхаду мяса. Выдаць такую паперку 
яна, зразумела, не магла. І ўрэшце 
быка згадзіліся прыняць на ўмовах 
настаўніка. 

Вось якую вайну вядзе чы-
навенства з простым людам, каб 
толькі самім смачна паесці. І тая 
вайна ідзе штодня, і не толькі на 
мясакамбінаце. Нас абіраюць 
паўсюль, на кожным кроку. І пакуль 
будзе жыць яго вялікасць Чыноўнік 
у лукашэнкаўскай Беларусі, такія 
адносіны да чалавека-кармільца 
захаваюцца. Бо беларуская дзяр-
жава пакуль што застаецца да 
глыбіні мазгоў бюракратычна-
чыноўніцкай, дзе простаму чалаве-
ку няма месца нідзе.

Г.Станкевіч.   

Не ведаю як Вам, дарагія чы-
тачы, а мне надакучвае спанса-
ваць сваімі грашыма Віцебск. Я 
маю на ўвазе абласную латарэю 
“Прыдзвінне”, гэтак званы закон-
ны пабор. Заснавана яна віцебскім 
абласным выканаўчым камітэтам. 
Рэгулярна цягам года амаль што-
месяц праводзяцца розыгрышы 
прызавога фонду. Латарэйны білет 
каштуе амаль 1 даляр. У латарэю 
павінны гуляць усе, але выйгра-
юць адзінкі. І справа тут нават не 
ў тым, што ў латарэю немагчыма 
выйграць. Я думаю, што ў нашым 
раёне таксама хапае праблем, якія 
б маглі быць часткова вырашаны 
за кошт латарэі. Чаму жыхары раё-
на павінны сваім рублём дапама-
гаць стаць прыгажэйшым менавіта 
Віцебску? 

У абласным цэнтры пражывае 
каля 400 000 чалавек. Няхай яны і 

робяць сваю хату такой, якой хо-
чуць. Любы райцэнтр задыхаецца 
ад сваіх болек. Гэта ў першую чаргу 
дарогі і ходнікі. Нейкая капейчына 
не пашкодзіла б, каб яе пералічылі 
на рахункі мясцовых спртклуба і 
спартшколы. Падтрымаць неаб-
ходна школы і дзіцячыя ўстановы. 
У непрыглядным стане знаход-
зяцца нашы помнікі. Мы ж аддаём 
апошні рубель не бедным, а каб 
яшчэ больш упрыгожыць віцебскія 
плошчы. 

Лічу, што раённая ўлада 
павінна патрабаваць ад абласной 
магчымасці выпускаць сваю ла-
тарэю, а не ўдзельнічаць у агуль-
наабласной. Няхай у нас і нягуста 
насельніцтва, але на дабрачынныя 
мэты дзеля роднага раёна грошы 
знойдуцца ў кожнага.

З павагай, 
Уладзімір Ліпскі.

ЛАТАРэя

Яшчэ зусім нядаўна 
адразу за Бешанкавіцкім 
райгазам пры дарозе, што 
вядзе ў бок Драздоў, у два 
рады раслі яблыні. Прыго-
жыя дрэвы былі ў добрым 
стане, штогод радавалі буй-
най квеценню і частавалі 
стомленага падарожніка 
сваімі смачнымі (не 
дзічкамі) яблыкамі. Але 
ў мінулым годзе яблыні 
спілавалі пад корань. Знікла 
адна з адметнасцяў нашага 
раёна. Дрэвы не заміналі 
нікому, не закрывалі даро-
гу. Нехта іх калісьці набыў, 
саджаў і даглядаў. А колькі 
людзей любаваліся імі! Хто 
і за што іх знішчыў?

Я спрабавала ў тым 
разабрацца і звярнулася да 
начальніка аддзела па ахо-
ве прыроды. Д.П.Талстой 
патлумачыў, што прыда-
рожная паласа належыць 
дарожнай службе, якая 
сама вырашае, што на ёй 
рабіць. Маўляў, у аховы 
прыроды дазволу не пыта-
юць. Я не ўпэўнена, што па 
законе ўсё так, як паведаў 
начальнік. Зразумелым 
стала толькі тое, што 
яблыні знішчылі не брака-
ньеры, што пазарыліся на 
каштоўную драўніну. Бо 
тая прыгодна не толькі для 
таго, каб вэндзіць мяса, 
але мае прыгожую тэксту-
ру і добра паліруецца, а 
таму выкарыстоўваецца ў 
мэблевай вытворчасці. 

Кіраўнік ДРСУ-110 
Л.П.Рымашэўскі прызнаў, 
што работы па знішчэнню 
яблынь правяла яго 
арганізацыя. Але пры гэ-
тым ён спаслаўся на тое, 
што ДРСУ мела дазвол 
на знішчэнне дрэў. Паз-
ней у пісьмовым адка-
зе мне патлумачылі, што 
“абслугоўванне” участ-
ка дарогі было правед-
зена ў адпаведнасці з 
распараджэннем РУП 
“Віцебскаўтадор” і рашэн-
нем  Бешанкавіцкага РВК 
№ 42 ад 16.01.2009. 

Згодна з ім райвыканкам 
даў дазвол на выдаленне 
дрэў “неналежнага стану” 
ў межах населенага пункта 
ўздоўж вуліцы імя Рама-
нава ў колькасці 39 штук 
без указання пароды дрэў. 
Недакладнасць тут у тым, 
што дрэвы тут раслі па-за 
межамі населенага пункта. 
І іхні стан ніяк нельга на-
зваць “неналежным”. Гэта я 
сцвярджаю як спецыяліст.

Матывы здзейснена-
га і адпаведнасць Зако-
ну аб ахове прыроды я 
высветліць не змагла. Але 
з простага чалавечага по-
гляду ацэньваю здзейсне-
нае як дзікунства і злачын-
ства. Памятаеце, пачыналі 
з елачак, таполяў і лазы. 
Зараз пад сякеру трапілі 
яблыні. Хто наступны? 

В.Гракун.

Малыя прыпынкі
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Как подсчитало Еврорадио, после 
повышения цен на бензин в Беларуси 
он стал самым дорогим среди 12 стран 
СНГ. Еще в апреле мы были на четвер-
том месте после Молдовы, Украины и 
Армении, но теперь мы обогнали и эти 
страны.

Очередной рост цен на бензин 
«Белнефтехим» объясняет мировым 
подорожанием нефти. По словам 
пресс-секретаря концерна Марины 
Костюченко, стоимость беспошлинной 
российской нефти для Беларуси в пе-
риод с февраля по апрель выросла на 
29,9%:

«Мировые котировки увеличились. 
27,9% — это очень серьезная цифра. А 
цена российской нефти устанавливает-
ся по формуле, учитывающей мировые 
котировки. Мы ведь цены увеличили 
только на 6-8% в зависимости от вида 
нефтепродуктов. То есть даже увеличе-
ние цен не покрывает увеличившихся 
расходов белорусских предприятий».

«Я снимаю шляпу перед находчи-
востью пиарщиков из «Белнефтехима», 
― прокомментировал такое объяснение 
концерна экономист Сергей Чалый. Ни-
какого отношения к мировым ценам на 
нефть подорожание бензина не имеет, 
считает эксперт.

«С начала года мировая цена на 
нефть, в том числе российскую, снизи-
лась. Но при этом она колебалась в до-
вольно широких рамках... И что самое 

интересное — получается, что в этом 
пресс-релизе никто не соврал: действи-
тельно она с февраля по апрель вырос-
ла на 27,9%. Другое дело, что важно не 
то, что сказали, а то, чего не сказали, 
— что в целом за это время она снизи-
лась».

Бензин — товар акцизный, объ-
ясняет экономист. Как минимум 60% в 
его цене — так называемый налог на 
автомобилистов, за счет которого по-
полняется бюджет. Получается, что без 
акциза стоимость литра бензина АИ-92 
составит 1150 рублей!

Раньше часть денег свыше себесто-
имости топлива шла на ремонт дорог. 
Теперь дорожный фонд отменен. Куда 
же идет остаток?

Сергей Чалый: «Фактически это на-
лог на автомобилистов. На самом деле, 
он довольно справедливый, поскольку 
снимается не с машины, а с реального 
пользования — кто больше ездил, тот 
больше и заплатил. Это способ повыше-
ния бюджетных доходов. А что делать? 
У нас в первые месяцы этого года скла-
дывалась довольно тяжелая ситуация 
с наполнением бюджета. В ситуации, 
когда понадобится увеличить посту-
пления в бюджет, надо находить новые 
источники. Вот и решили взять тех, кто 
относительно богаче других людей. Но 
ведь как красиво обманули вместо того, 
чтобы объяснить истинную логику... Это 
способ латать дыру, ничего большего».

Тем временем автомобилисты про-
тестуют против повышения цен на то-
пливо. Они организовали акцию «Стоп-
бензин» и с 1 по 4 июня призывают 
оставить свои автомобили на стоянках 
и в гаражах, а самим ездить на обще-
ственном транспорте или ходить пеш-
ком.

«В России литр дизтоплива стоит 19 
рублей — это 1900 белорусских рублей. 
Что такого у нас произошло, что цена 
на топливо достигает 2580? Хотя оно на 
порядок хуже...», — возмущается адми-
нистратор сайта «Стоп-бензин» Алек-
сандр. — «Ни с того ни с его третий раз 
поднимается цена на бензин. Нам ведь 
уже объявили, что будет дешевая вене-
суэльская нефть, уже готовится вторая 
партия... Почему тогда растут цены на 
бензин? Непонятно. Я лично готов пла-
тить за топливо дорого. Но, простите 
меня, обеспечьте мне этот бензин, это 
дизтопливо соответствующего каче-
ства. Можно сделать такой маркетинго-
вый ход: бензин для богатых и бензин 
для бедных. Сделайте бензин плохого 
качества за тысячу и бензин хорошего 
качества за пять. Но дайте право выбо-
ра».

Иллюзий, что акция на что-то по-
влияет, у Александра нет:

«Честно? Думаю, что не повлияет, 
в очередной раз никто не заметит и не 
услышит...»

Наста Манцевич, «Еврорадио».

Первый блин
Итак, Директива №1 «О 

мерах по укреплению обще-
ственной безопасности и 
дисциплины», широкому 
кругу более известная как 
«алкогольная», увидела свет 
в марте 2004 года. Подавля-
ющим большинством этот 
странный по форме и содер-
жанию документ был вос-
принят как напутствие главы 
государства с призывом к 
трезвому образу жизни. 

Однако следует напом-
нить, что касалась первая 
директива не только профи-
лактики пьянства. Появилась 
она вскоре после трагедий в 
Козловщинском психоневро-
логическом доме-интернате 
Гродненской области и Крас-
нопольской средней школе 
№1 Могилевской области. 
Поэтому большинство пун-
ктов этого документа каса-
лись принятия мер «по улуч-
шению состояния объектов 
социально-бытового и куль-
турного назначения, находя-
щихся в аварийном и ветхом 
состоянии», безопасности 
труда, обучению работников 
действиям в условиях чрез-
вычайных ситуаций. Ну и, 
естественно, укреплению той 
самой общественной дисци-
плины, одним из критериев 
которой был «трезвый под-
ход» к работе и жизни. 

Трудно сказать, как на 
практике осуществлялись 
первые пункты данной ди-
рективы: стали ли за эти 
шесть лет ветхие здания 
более новыми, а трудящие-

ся – более подкованными в 
вопросах безопасности. Но 
вот что касается пьянства, 
то с момента принятия до-
кумента ситуация, мало чем 
изменилась. А в некоторых 
аспектах даже ухудшилась. 
В частности, объем продажи 
всех видов алкогольных на-
питков на душу населения 
увеличился с 9,4 л в 2004 
году до 12,4 л в 2009-м. Циф-
ра, прямо скажем, пугающая, 
учитывая, что по стандартам 
Всемирной организации 
здоровья критическим для 
здоровья нации считается 
потребление 8 литров ал-
коголя на каждого жителя 
страны старше 18 лет. То есть 
за это время наша страна не 
только не покончила с алко-
голизмом, но и вырвалась 
в лидеры по потреблению 
спиртных напитков.

Статистика свидетельству-
ет, что первичная заболевае-
мость хроническим алкого-
лизмом составила 364,5 на 
100 тыс. нас. (для сравнения: 
в 2004 г. — 173,1). «Планомер-
ная работа по профилактике 
пьянства и алкоголизма» 
привела к тому, что сегодня 
около 34 тысяч женщин и 
147 тысяч мужчин в Беларуси 
имеют диагноз «алкогольная 
зависимость». 

Это о ситуации в целом. 
Между тем касалась дирек-
тива и повышения безопас-
ности дорожного движения. 
Однако и тут следует конста-
тировать, что ситуация на до-
рогах с 2004 года не сильно 
изменилась. Согласно свод-

кам ГАИ, в 2009 году по вине 
водителей произошло 5292 
ДТП (1010 из них по вине не-
трезвых), по вине пешеходов 
– 1226 ДТП (405 из них по 
вине нетрезвых).

Так первый блин оказался 
комом. 

Ударим бумажкой по 
бюрократизму! 

27 декабря 2006 г. вышла 
новая директива «О мерах 
по дальнейшей дебюрокра-
тизации государственного 
аппарата». Справедливости 
ради отметим, что еще в 
директиве №1 пунктом 1.5. 
значилось: «регулярно ана-
лизировать практику реаги-
рования на обращения граж-
дан. По выявлении фактов 
бюрократизма и волокиты, 
нарушения порядка рассмо-
трения обращений, опреде-
ленного законодательством, 
незамедлительно принимать 
к виновным лицам меры ма-
териального и администра-
тивного воздействия».

Но, видно, одной бумажки 
для искоренения бюрокра-
тизма оказалось мало. Новое 
творение президента было 
уже более внушительным 
по размерам и замыслу. Ди-
ректива №2 была призвана 
искоренить «проявляемые 
некоторыми чиновниками 
формализм, волокиту, бума-
готворчество (! – «С»), чван-
ство, неуважение к людям, 
безразличие к их судьбам и 
потребностям». 

Смысл этого документа 
местами был настолько про-
странен, что дать оценку 

эффективности его испол-
нения довольно сложно. 
Например, пункт 1.2. гласил: 
«государственным органам, 
их должностным лицам при 
принятии решений, затра-
гивающих права и законные 
интересы граждан, неукос-
нительно соблюдать требо-
вания законодательства, не 
допускать их произвольного 
толкования и ”отсебятины“ 
при применении». Цель, ко-
нечно благая, но мы-то ду-
мали, что это и так прямая 
функция всех чиновников! 
Или же: «руководителям го-
сударственных органов об-
ращать особое внимание на 
обеспечение внимательного, 
ответственного, доброжела-
тельного отношения работ-
ников к гражданам».

Были в директиве и поже-
лания из разряда научной 
фантастики: «не допускать 
наличия очередей, а также 
длительного ожидания граж-
данами приема в государ-
ственных органах». 

Что из этого все получи-
лось, можно понять из заяв-
ления, сделанного Алексан-
дром Лукашенко в послании 
народу и Национальному со-
бранию, озвученному в 2010 
году: «С неразворотливостью 
и бюрократизмом пора за-
канчивать». Как, опять?

В валенках за цивили-
зованным светом

Подвели соотечествен-
ники главу государства и с 
выполнением третьей ди-
рективы об экономии и бе-
режливости, вышедшей в 

июне 2007 года.
«Энергоемкость валового 

внутреннего продукта у нас 
в полтора–два раза выше, 
чем в развитых государствах 
со сходными климатически-
ми условиями и структурой 
экономики», — сокрушался 
Александр Лукашенко в пре-
амбуле документа. И вот не-
задача – в мае 2010 года пер-
вый вице-премьер Владимир 
Семашко заявляет, что «в Бе-
ларуси энергоемкость ВВП в 
2-2,5 раза выше, чем в разви-
тых странах».

По оценке экспертов Меж-
дународной финансовой 
корпорации (МФК), в Бела-
руси используется в два раза 
больше энергии на единицу 
ВВП, чем в Польше, и в 2,5 
раза — чем в Германии. То 
есть, выходит, что до момен-
та принятия директивы ситу-
ация выглядела даже лучше. 

Про то, как «сберегали» 
энергию на предприятиях и 
в учреждениях вообще впо-
ру сочинять анекдоты. Для 
того, чтобы догнать развитые 
страны, белорусов одели… в 
валенки и телогрейки. Эко-
номия тепла привела к тому, 
что в Минске, чтобы выпол-
нить Директиву №3, парик-
махеры, спасаясь от холода, 
вынуждены были сменить 
спецодежду на теплые шубы 
и ватники. В некоторых шко-
лах были введены правила, 
требовавшие выключать на 
переменах свет, а в столич-
ной библиотеке посетителей 
садили под одну лампу. 

Даже вице-премьер прави-

тельства Андрей Кобяков, от-
вечая на вопросы депутатов, 
в апреле 2008 года признал, 
что результаты энергосбере-
жения во многом обусловле-
ны механическим снижени-
ем энергопотребления, в том 
числе уменьшением отопле-
ния в зимний сезон. «Да, есть 
такие руководители пред-
приятий, которые посадили 
своих работников в валенках 
и в ватниках и думают, что 
ухватили Бога за бороду. Это 
неправильно», — отметил 
Кобяков. 

Но даже, укутав народ в 
шубы, власти не получи-
ли ожидаемого результата. 
По данным департамент по 
энергоэффективности Гос-
стандарта Беларуси, энерго-
емкость ВВП в Беларуси за 
январь-февраль 2010 года 
увеличилась на 4,4% при за-
дании на первый квартал 
минус 2%. Да и сам Лукашен-
ко, выступая в апреле с еже-
годным посланием народу и 
Национальному собранию 
признал: «Директива от 14 
июня 2007 года «Экономия 
и бережливость — главные 
факторы экономической 
безопасности государства» 
не стала нормой повседнев-
ной жизни в быту и на произ-
водстве».

Сейчас белорусов ждет 
новая директива «О либера-
лизации экономики». Дать 
свободу директивными ме-
тодами – еще одно ноу-хау 
наших властей. Что из этого 
может получиться, мы уже 
знаем.

диРЕКТиВЫ ПРЕЗидЕНТА: сЛОВА и дЕЛА

Себестоимость бензина АИ-92 составляет 1150 рублей, остальные 1720 рублей пополняют бюджет, говорят эксперты. 

Анастасия	Зеленкова. Уже четвертая по счету директива вот-вот выйдет из-под пера Александра Лукашенко. В ожидании этого знаменательного события «Салідарнасць» 
проанализировала, насколько эффективными оказались три предыдущие. И вот что из этого получилось. 

бЕНЗИН В бЕЛАРУСИ СТАЛ САМыМ доРоГИМ В СНГ

Прочитал	 вот	 и	 очень	 обрадовался:	 «Президент	 Беларуси	
Александр	Лукашенко	отмечает	важность	ротации	управлен-
ческих	 кадров	 и	 находит	 недопустимым	 застой	 в	 этой	 обла-
сти».	Может,	грядут	перемены?	

«По мере развития государства 
должен идти нормальный и есте-
ственный процесс становления и 
совершенствования кадрового 
потенциала страны, застой здесь 
неприемлем. Его быть не долж-
но, ибо он приведет, как принято 
сейчас говорить, к стагнации, ре-
грессу и откату назад», – отметил 
Александр Лукашенко, сообщает 
www.interfax.by.

Тут и спорить не о чем. Кадро-
вый застой никому на пользу не 
идет. В советском кинематогра-
фе была такая популярная тема: 
ретроград-председатель какого-
нибудь исполкома, а то и бери 
выше, губит все прогрессивные 
идеи на корню. А противостоит 
ему молодой деятельный чест-
ный партиец-«оппозиционер», 
который в сложившейся непро-
стой ситуации в итоге оказывает-
ся прав. В общем, на экранах пре-
емственность поколений порой 
наличествовала. Чего не скажешь 
о Политбюро: оно очень походи-
ло на дом престарелых – этаких 
шаркающих и чавкающих мараз-
матиков, которым давно пора 
на заслуженный отдых. Ни для 
кого не секрет, что в результате 
этого маразма СССР и рухнул. Не-
смотря на то, что «кремлевских 
старцев» все же сменили более 
молодые товарищи. Но не тут-то 
было – то, что им досталось в на-
следство, уже не могло толком 
функционировать и догнивало 

изнутри. То есть время было упу-
щено. А произведи они ротацию 
кадров вовремя? Кто знает, как 
бы дело повернулось…

В общем, не буду долго мучить 
читателя новейшей историей – 
ее и без меня все помнят. Ну, или 
почти все. И в состоянии сделать 
самостоятельные выводы. 

Но это все к тому, что тезис, вы-
сказанный главой государства, 
я поддерживаю всеми фибрами 
души. Нужна смена, очень нуж-
на. 

И это справедливо, когда сме-
на кадров «не вызвана какими-то 
чрезвычайными происшествия-
ми или противозаконными по-
ступками». Это нормальное яв-
ление. Ну трудно, очень трудно 
годами сидя в высоком кресле, 
не устать, не расслабиться. Да и 
глаз, как говорится, замыливает-
ся.

В общем, все правильно. По-
руководил – дай другим себя 
проявить. И услышать такое от 
главы государства было вдвой-
не приятно. Значит, он понимает 
важность ротаций! Так может и 
все слухи о «вечном президенте» 
– это всего лишь выдумки злоб-
ной оппозиции? Ну ведь не мог 
президент говорить обо всех, 
кроме себя! А раз он за ротацию, 
то может уже в 2011 году…

…Весь день ходил счастли-
вый. 

Сергей Никонов.

О недопустимости застоя 
в области ротации 

З УсЁЙ ГэТАЙ КАМПАНІІ ТЫРчАЦЬ РАсЕЙсКІЯ ВУШЫ
Таварыства	беларускай	мовы	адмовілася	падтрымліваць	кампанію	«Гавары	праўду».	Пра	гэта	стала	вядо-

ма	падчас	прэсавай	канфэрэнцыі,	якая	адбылася	з	нагоды	ператрусаў	у	актывістаў	кампаніі	«Гавары	праўду!»	
Старшыня ТБМ, Алег Трусаў, так пракамэнтаваў гэтую 

інфармацыю:
«Так, гэта праўда. Мы ніколі ня будзем падтрымліваць кампаніі, 

якія праводзяць русыфікацыю нашага насельніцтва. Таму што ўсе 
іх паштоўкі былі зробленыя на расейскай мове, надрукаваныя 
ў Смаленску. Сябры ТБМ вельмі абураюцца, як беларускі паэт 
Някляеў вырашыў рабіць гэтую кампанію «Гавары праўду!» на ра-
сейскай мове».

ТБМ таксама адмовілася падтрымаць акцыю па зборы подпісаў 
на перайменаваньне вуліцаў у Менску і Горадні імём Васіля Быка-
ва. Трусаў кажа, што не разумее, чаму для гэтага абралі менавіта 
Ульянаўскую, бо Быкаў на гэтай вуліцы ніколі ня жыў. Ён таксама 

зьдзіўлены, чаму б было не зрабіць у Менску новую вуліцу: «Я ім 
прапаноўваў калісьці зьвярнуцца да уладаў, каб новую вуліцу, 
любую, абвясьціць вуліцай Быкава, як мы зрабілі з вуліцай Брыля, 
вуліцай Сапегі». «Я так разумею, што ім піяр патрэбны. Ня трэба ім 
ні Быкаў, ні вуліца, ім патрэбны шум, і яны гэтага дамагліся: улады 
іх пачалі хапаць. Гэта кампанія – дробная правакацыя, ад якой мо-
гуць пацярпець нашы пісьменьнікі і паэты. Я да усёй гэтай гульні 
ў праўду стаўлюся вельмі адмоўна. З усёй гэтай кампаніі тырчаць 
расейскія вушы, вялікія расейскія вушы. Таму я афіцыйна заяўляю, 
што ТБМ да гэтай «праўды» ня мае ніякага дачыненьня і мець ня 
будзе, таму што робяць яны гэта усё па-расейску» – сказаў Алег 
Трусаў. 



4сТАР.

Заснавальнік і рэдактар: 
Георгій Станкевіч

Адрас рэдакцыі: Бешанковіцкі раён, 
в. Старыя Ранчыцы, e-mail: stan62@list.ru.
тэл. 37455, маб. +375292184739

Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

№8, ТРАВЕНЬ 2010 ГодА

В студии программы для 
обсуждения вопросов безопас-
ности планируемой к строитель-
ству в Беларуси АЭС, стоимости 
ее строительства, места в бело-
русской энергосистеме, влиянии 
АЭС на природу и человека в по-
недельник собрались представи-
тели Минэнерго, Минприроды, 
ученые, экологи, представители 
общественности, сообщает «Ин-
терфакс».

Так, оппоненты строитель-
ства АЭС Андрей Ожаровский и 
председатель совета ОО «Эко-
дом» Ирина Сухий обратили вни-
мание на то, что предлагаемые к 
реализации в Беларуси решения 
«в металле нигде не воплоще-
ны», называя проект будущей 
АЭС-2006 «экспериментальным». 
«Речь идет о реакторе ВВР-1200, 
такого реактора нигде нет», - под-
черкнул А.Ожаровский.

Оппоненты говорили и о на-
личии недостатков в безопасно-
сти станции, в частности, по их 
словам, при расчете прочности 
внешней защитной оболочки АЭС 
не учитывалась возможность па-
дения большого пассажирского 
самолета.

Также противники строи-
тельства АЭС подчеркивали, что 
к настоящему моменту нет тех-
нологий безопасной утилизации 
радиоактивных отходов, подхо-
дящих для Беларуси, как альтер-
нативы их поверхностному за-
хоронению. «Тысяча поколений 
жителей той страны, где будут 
строить АЭС, будут вынуждены 
заниматься этой проблемой», - 
подчеркнул А. Ожаровский.

Оппоненты усомнились в 
экономической целесообраз-
ности проекта, ссылаясь на вы-

сокую, по их данным, стоимость 
электроэнергии будущей АЭС, 
зависимость от поставок Россией 
топлива и растущую в последнее 
время в разы стоимости урана. 
Они также обращали внимание, 
что на Островецкой площадке 
в полном объеме не проведены 
необходимые геологические ра-
боты. И.Сухий также считает, что 
«умалчиваются те нарушения, ко-
торые имеются при выборе пло-
щадки».

Ими также отмечалось, что в 
ходе общественных слушаний за 
рубежом белорусским специали-
стам высказывались претензии 
по поводу непредоставления в 
полном объеме Отчета об оцен-
ке воздействия на окружающую 
среду (ОВОС), замечания по по-
воду вопросов безопасности 
будущей АЭС. Несколько заме-
чаний к документу имеются и у 
представителей государствен-
ной экологической экспертизы.

На взгляд противников АЭС 
в Беларуси, решение вопроса 
энергетической безопасности 
Беларуси лежит в плоскости 
внедрения энергоэффективных 
технологий и снижения энерго-
емкости ВВП.

«Речь идет о том, что сюда хо-
чет прийти могущественная кор-
порация из моей страны (Ожа-
ровский гражданин России - ИФ) 
- Росатом, которая обладает не-
иссякаемыми государственными 
ресурсами, которая готова убе-
дить легковерных людей, что нет 
разницы, какой реактор. Она про-
давливает свой проект. Задайте 
вопрос, кому выгодно строитель-
ство АЭС в Беларуси? Росатому», 
- считает А.Ожаровский.

дАжЕ ОНТ НЕ 
сКРЫЛО ПРАВдУ

Около	 87%	 зрителей	 телеканала	 ОНТ	 в	 ходе	 голосования	 в	
рамках	ток-шоу	«Выбор»	заявили,	что	не	верят	в	безопасность	
современных	АЭС.	

Топ-10 самых высокопоставленных 
белорусских «эмигрантов» в России

1. Бывший министр внутренних 
дел Владимир Наумов. По последней 
информации, с начала текущего года 
Наумов трудится в должности совет-
ника Сергея Чемезова, генерального 
директора государственной корпо-
рации «Ростехнологии». Корпорация 
в свое время была создана для управ-
ления госактивами в различных 
отраслях, но особо выделяются ее 
интересы в военно-промышленном 
секторе. Эта структура, объединяю-
щая несколько сотен предприятий, 
находится под личным контролем 
Владимира Путина. 

2. Руководивший в 2000-2004 го-
дах белорусским КГБ Леонид Ерин 
также раздает советы в крупной рос-
сийской госкорпорации. При пре-
зиденте ОАО «Российские железные 
дороги» Владимире Якунине он так-
же занимает должность советника. 

Возможно, железнодорожный 
интерес бывшего главного чекиста 
Беларуси и Москвы (в 1989 году Ерин 
возглавлял УКГБ по г. Москве) мож-
но объяснить его происхождением. 
Леонид Ерин родился в Орше – это 
один из крупнейших железнодорож-
ных узлов Беларуси. 

3. Бывший глава президентской 
администрации (2001-2004) Урал 
Латыпов после отставки в течение 
трех лет работал председателем кон-
сультативного совета ИП «Лукойл-
Белоруссия» -- дочерней компании 
крупнейшей частной нефтяной ком-
пании России. С 2008 года Урал Латы-
пов возглавил ООО «Директ Менед-
жмент» -- управляющую структуру 
ОАО «МТЗ «Рубин», одного из круп-
нейших девелоперов российской 
столицы, принадлежащего выходцу 
из Минска Александру Милявскому. 

4. Менеджером у Милявского 
несколько лет в различных должно-
стях проработал и бывший мэр Мин-
ска (1995-2000) и премьер-министр 
(2000-2001) Владимир Ермошин. По-
сле непродолжительного руковод-

ства минским представительством 
ОАО «МТС» (в 2002-2003 года) он 
уехал в Москву. Там Ермошин в 2004 
сначала стал директором ИК «Ру-
бин», а потом некоторое время ис-
полнял обязанности генерального 
директора ОАО МТЗ «Рубин». 

Владимир Ермошин -- единствен-
ный «возвращенец» из списка высо-
копоставленных эмигрантов, состав-
ленного экспертами «Завтра твоей 
страны». Он снова попал в «круг до-
верия» Александра Лукашенко, 
получив должность заместителя 
директора КУП «УКС Мингориспол-
кома» - директора по строительству 
комплекса «Минск-Арена». 

В текущем году за успешное за-
вершение этой стройки Владимир 
Ермошин был удостоен ордена По-
чета. 

5. Единственный, кто устроился в 
Москве по профилю, это бывший на-
чальник Белорусской железной до-
роги Виктор Рахманько. С этой долж-
ности его сняли в 2001 году, лишив 
также сенаторского сана за злоупо-
требление служебными полномо-
чиями и хищения в особо крупных 
размерах. 

Теперь Рахманько занимает от-
ветственный пост в «Газпроме». Он 
-- начальник управления транспорта 
Департамента инвестиций и строи-
тельства.

6. Два бывших влиятельных госу-
дарственных менеджера в белорус-
ской «нефтянке» сейчас работают в 
Москве в самой дружественной для 
Минска нефтяной структуре – «Лу-
койле». 

Один из них -- это бывший ген-
директор «Белоруснефти» и вице-
премьер (1994-2001), курировавший 
нефтянку, Валерий Кокорев. Сейчас 
он занимает не слишком заметную 
должность заместителя генерально-
го директора по науке и инноваци-
онной деятельности ОАО «РИТЭК». 
Эта структура входит в состав «Лу-

койла». 
7. Второй – это Владимир Муляк, 

с 1996 по 2001 год отработавший в 
«Белоруснефти». После вынужден-
ного отъезда из Беларуси он сразу 
же нашел работу в ОАО «НК Коми 
ТЭК», а в последние годы стал под-
ниматься по служебной лестнице в 
головной структуре. Сейчас Влади-
мир Муляк -- член правления и вице-
президент ОАО «Лукойл», начальник 
главного управления по обеспече-
нию добычи нефти и газа. 

8. Еще один влиятельный чинов-
ник, который в свое время входил в 
ближайшее окружение Александра 
Лукашенко, это экс-помощник пре-
зидента Сергей Посохов. Правда, 
он переехал жить и работать не в 
Москву, а в Санкт-Петербург. До не-
давнего времени Сергей Посохов 
занимал различные посты в дочер-
ней компании крупного строитель-
ного холдинга «северной столицы» 
-- «ЛенСпецСМУ». 

9. Рейтинг не будет полным, если 
не упомянуть бывшего управделами 
президента Ивана Титенкова, кото-
рый и проторил в Москву дорогу 
белорусским высокопоставленным 
эмигрантам. Выйдя в отставку в 1999 
году, он в 2000 году занял должность 
начальника управления логистики в 
МГК «Итера». Но проработал Титен-
ков на этом месте около года и даль-
ше пошел на вольные хлеба – в свой 
бизнес. 

10. Завершает топ-10 самых вы-
сокопоставленных белорусских 
эмигрантов в России Александр 
Чадович. С 1996 года он работал в 
должности главного архитектора 
Минска. В 2003 году он оставил этот 
пост и очень скоро нашел новую ра-
боту. Александр Чадович стал вице-
президентом ОАО «МТЗ «Рубин» по 
архитектуре.

Николай НЕКРАшЕВИч.

Эксперты	 «Завтра	твоей	 страны»	 изучили	 эмигрантскую	волну	 высокопоставленных	 белорус-
ских	чиновников,	по	тем	или	иным	причинам	ушедших	за	последнее	десятилетие	в	отставку	и	
переехавших	на	постоянное	место	жительства	в	Россию.	Оказалось,	в	крупных	российских	струк-
турах	среди	бывших	власть	предержащих	Беларуси	можно	найти	специалистов	любого	профиля.	

Хто валодае беларускімі гіпермаркетамі?
Пасля знікнення з вуліц Мінска кіёскаў пакупнікі былі вымушаныя звярнуць сваю ўвагу на рынкі і супермаркеты. У перспектыве крыж будзе пастаўлены і 

на рынках сталіцы. Зялёнае святло загарэлася толькі перад уласнікамі вялікага бізнэсу. 

Вялікі бізнэс — вялікія грошы. 
Уладальнікі гіпермаркетаў радас-
на паціраюць рукі — іх аўдыторыя 
павялічваецца пастаянна. І гэта ня-
гледзячы на тое, што цэнаўтварэнне 
ў беларускіх гіпермаркетах прын-
цыпова адрозніваецца ад заходніх. 
У Еўропе і Амерыцы гіпермаркеты – 
значыцца, нізкія цэны. У нашай краіне 
цэны адрозніваюцца неістотна, а 
сапраўдных зніжак амаль не знойд-
зеш.

Праваленая праграма
У сярэдзіне 2006 года беларускі 

ўрад зацвердзіў праграму развіцця 
ўнутранага гандлю краіны на 2006–
2010 гады. Тэрмін выканання праек-
та падыходзіць да свайго лагічнага 
завяршэння, але ягоныя асноўныя 
падажэнні далёкія ад рэалізацыі. 
«Першы накірунак развіцця рознічнай 
гандлёвай сеткі — узбуйненне 
памераў крам за кошт будаўніцтва 
і адкрыцця гіпер- і супермаркетаў і 
гандлёвых цэнтраў. 

У 2010 годзе колькасць крамаў з 
гандлёвай плошчай большай за 1000 
квадратных метраў павінна складаць 
116 адзінак», — гаварылася ў прагра-
ме.

Гіпермаркеты мусілі з’явіцца ў 
кожным абласным цэнтры Беларусі, 
а ў ідэале і ў кожным раёне Мінска. 
Ідэя правалілася, у першую чаргу, у 
рэгіёнах.

Магнаты XXI стагоддзя
«Прастор»
Сетка гіпермаркетаў «Прастор» 

налічвае ўжо тры крамы. Усе яны зна-
ходзяцца на выездах ў Мінску па адра-
сах Дзяржынскага, 126, Партызанскі 
праспект, 182 і Убарэвіча, 176. Дзве 
апошнія былі адкрытыя зусім нядаўна, 
зімой і вясной 2010 года. Кожны з 
гіпермаркетаў параўнальна невялікі, 
з плошчай па 6–8 тысяч квадратных 
метраў.

Кантрольным пакетам акцый 
«Прастормаркет» валодае расійская 
кампанія «Сёмы кантынент». У 2006 
годзе яна выкупіла 50% акцый у 
«Трайпла» беларускага бізнэсоўцы 
Юрыя Чыжа. Праз некаторы час 
расіяне даплацілі 5 мільёнаў USD і 
павялічылі сваю долю да кантроль-
най. Такім чынам Чыж і «Трайпл» 
захавалі 49% акцый. Уладальнік «Сё-
мага кантынента» расійскі алігарх 
Аляксандр Занадвораў мае 38% ак-
цый «Прастора»,

яшчэ 13% акцый сканцэнтраваны ў 
руках іншых расійскіх акцыянераў.

«Бігз»
Першым беларускім гіпермаркетам 

BIGZZ (Бігз) валодае СТАА «Баніяр». 
Кампанія была заснавана ў 2004 годзе 
і раней займалася продажам польска-
га адзення і абутку. Крама знаходзіцца 
на скрыжаванні Лагойскага тракта 
і МКАДа, юрыдычна адносіцца да 

Мінскага раёна і, адпаведна, плаціць 
падаткі ў раённы бюджэт.

Тэрыторыю даводзіцца арандаваць 
у ЗАТ «Выставачны цэнтр «Аквабел». 
Старшыня сходу акцыянераў кампаніі 
— былы навукоўца і супрацоўнік 
БДАТУ Пятро Сінкевіч. Дарэчы, «Ак-
вабелу» належыць і паркоўка каля 
гіпермаркета.

Гандлёва-выставачны цэнтр «Экс-
пабел», у які ўваходзіць і BIGZZ, мае 
агульную плошчу памерам 31 тысяча 
квадратных метраў. Гэта найболь-
шы паказчык для гандлёвых цэнтраў 
Беларусі.

«Гіпа»
Гіпермаркеты GIPPO («Гіпа»), 

сімвалам якіх з’яўляецца 
сімпатычны аранжавы гіпапатам, 
маюць прадстаўніцтвы ў Мінску і 
Магілёве. Сталічны адрас — пра-
спект Ракасоўскага, 2. Рэгіянальны 
— Маўчанскага, 6. Апроч таго, у 
Мінску працуе шэраг сеткавых 
супермаркетаў.

«Гіпа» — адзін з профіляў 
англійскага замежнага прадпрыем-
ства «БелВілесдэн». Ягоным кіраўніком 
з’яўляецца Алег Бараноўскі. Сярод 
іншых ягоных інтарэсаў кампанія 
«Белхімэнерга», якая прадастаўляе 
электрамантажныя паслугі, і пастаўкі 
морапрадуктаў з «Аквапрамрэсурс».

«Карона»
Яшчэ адзін брэнд, які выйшаў за 

межы Мінска, — гіпермаркет «Каро-
на». Крама пад такой шыльдай ужо 
адкрылася ў Брэсце (вул. Маскоўская, 
210), у бліжэйшы час чакаецца і па-
чатак працы ў Бабруйску. У сталіцы 
гіпермаркет знаходзіцца ў цэнтры 
горада па адрасе Кальварыйская, 24. 
Плошча мінскага аб’екта — 18,5 ты-
сяч квадратных метраў. На тэрыторыі 
знаходзіцца яшчэ і супермаркет 
«Карона-тэхна».

Уладальнікам паспяховага бізнэса 
з’яўляецца «Табак-інвест». На долю 
кампаніі прыхозіцца больш за 30% 
імпарту тытуню і цыгарэтаў у краіну. 

Бізнэс узначальваюць старшыня 
праўлення выхадзец з Грузіі Павел 
Тапузідзіс і дырэктар Віктар Пятровіч.

Мінскі і брэсцкі гіпермаркеты «Ка-
рона» не трэба блытаць з аднаймен-
ным гандлёвым цэнтрам у Гродна, які 
належыць Лазару Нісаеву.

«Еўраопт»
Гіпердыскаўнтнэр «Еўраопт», як 

і «Бігз», адносіцца да тэрыторыі 
Мінскага раёна, бліжэй да грод-
зенскага выезду з горада. Адрас — 
Мантажнікаў, 2. Плошча — 11 тысяч 
квадратных метраў. Да крамы ход-
зяць бясплатныя аўтобусы ад Камен-
най Горкі і мікрараёна Брылевічы.

Гэта першая гіперкрама ў Беларусі, 
якая працуе па прынцыпе «найменш 
сервісу — найменшыя цэны». Крамы 
меншага памеру прадстаўленыя ў 

Мінску, Гродна, Магілёве, Мазыры і 
іншых гарадах.

Уладальнік бізнэса, кампанія 
«Еўрагандаль» вядзе сваю гісторыю 
ажно з 1993 году. Яе росквіт 
прыходзіўся на час кіравання Сяр-
гея Літвіна. Бізнэсоўца кантраляваў 
Мінскі завод вінаградных він і Мінскі 
мелькамбінат. Пасля таго, як супраць 
Літвіна і яго партнёра Васількова 
ў 2003 годзе была заведзена 
крымінальная справа, яны выехалі ў 
эміграцыю ў Польшчу.

Абвінавачванні з цягам часу былі 
знятыя, але ў Беларусь бізнэсоўцы 
не вярнуліся. Цяперашнім кіраўніком 
«Еўраторга» з’яўляецца Андрэй 
Зубкоў.

«Алмі»
Гродзенскі гіпермаркет «Алмі» 

(вуліца Касманаўтаў, 81) належыць 
расійскаму бізнэсу — кампаніі 
«Вікторыя», але мае беларускае ад-
ценне.

Рэч у тым, што суўладальнік 
расійскай кампаніі Аляксандр Зарыб-
ка, які якраз займаецца развіццём 
сеткі крам АЛМІ, нарадзіўся ў Пінску. 
Гіпермаркет пад карпаратыўнымі 
зялёнымі колерамі працуе ўсяго 
адзін, але меншыя крамы функцыя-
нуюць у Мінску, Пінску, Оршы і іншых 
беларускіх гарадах.

яўген Васількоў, 
«Наша нiва».


